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Koncert pro budoucnost na Václavském náměstí byl oslavou 33. výročí sametové revoluce. Nejen o této akci víc na straně 4. ČTK

SLEVA

Nabídka platí od 18.11.2022 do 20.11.2022 ve všech prodejnách ASKO-NÁBYTEK v ČR.
Neplatí pro e-shop www.asko.cz. Více informací v prodejnách.

NAMATRACE
Z každého nákupu bude odečtena sleva 50% na matrace

z nezávazných doporučených spotřebitelských cen.

18.11.–20.11.2022

MATRACE
NA

SLEVA

%%

18.11.–20.11.2022

MATRACE
NA

Z každého nákupu bude odečtena sleva 50%
na matrace z nezávazných doporučených

spotřebitelských cen.

Nabídka platí od 18.11.2022 do 20.11.2022
ve všech prodejnách ASKO - NÁBYTEK

v ČR. Více informací v prodejnách.

PRÁCE
IHNED
NABÍZÍME:
■ HPP, DPP
■ ubytování
■ příspěvek

na ubytování
■ zálohy dle potřeby
■ možnost výběru směn

a místa práce
VOLNÉ POZICE:
■ skladník/skladnice
■ recepce
■ strážný stavby
■ strážný

obchody
■ vrátnice
■ pěší patrola,

vhodné i pro psovody

Tel.: 603 403 445

AŽ
150Kč
HODINA

AŽ
40 000K

č
MĚSÍC

FOTBALOVÉ MS ZAČÍNÁ.
PREMIÉROVĚ V ZIMĚ
V NEDĚLI STARTUJE V KATARU NEVŠEDNÍ SVĚTOVÝ ŠAMPIONÁT STRANY 13 A 17

Svátek slaví: Romana
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17. LISTOPAD BYL
PLNÝ PROTESTŮ,
DEMONSTRACÍ
A SILNÝCH PROJEVŮ

inzerce
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Posvítí si na
rajský plyn
Nizozemská vláda chce
zakázat používání oxidu
dusného. Důvodem jsou
obavy ze zdravotních rizik,
které může opakované
vdechování plynu mít.
Především mladí lidé si
v Nizozemsku našli rajský
plyn jako novou rozšířenou
drogu. Jenže přibývá třeba
dopravních nehod, v nichž
plyn figuruje. STRANA 8
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Oprava Slivenecké
ulice se protáhne
nejen přes zimu.
Musely se tedy dě-
lat drobné kompro-
misy.

Procházka Sliveneckou ulicí
v Praze 5 připomíná v posled-
ních dnech chůzi po překáž-
kové dráze. Alespoň podle
čtenáře Petra Nováka, který
zde pro deník Metro vyfoto-
grafoval zvrásněný asfalt a sy-
metrické kulaté díry.
„Nedávno opravená silnice

v ulici Slivenecká se již pomě-
síci rozpadá. Technická sprá-
va komunikací (TSK) nechala
udělat odvrty vozovky, ale
díru nechala ve vozovce. Jed-
ná se o otvor několik desítek
centimetrů hluboký a ohrožu-
jící zdraví,“ komentuje No-
vák, který za svůj fotoúlovek
zaslaný do rubriky Hlídač zís-
kává odměnu tři sta korun.
Slivenecká ulice je dlouhá

zhruba dva kilometry. Hledá-
ní čtenářem zachyceného

místa opravy tudíž nebylo po-
dle zástupců TSK právě nej-
snadnější. „Z fotografie je pa-
trné, že se jedná o provizorní
povrch, který zde byl polo-
žen po rekonstrukci vodovo-
du a kanalizace, případně dal-
ších inženýrských sítí. Největ-
ší stavební akci tu prováděla
Pražská vodohospodářská
společnost a položení provi-
zorního povrchu bylo pod-
mínkou související se zimní
údržbou,“ vysvětluje pro de-
ník Metro Lišková a dodává,
že je tím pádem zvrásněný as-
falt pouze dočasnou záležitos-
tí. Na zalátání děr dojde kaž-
dým dnem.
Ve Slivenecké ulici postup-

ně probíhá rekonstrukce pod-
uličních sítí, aby se zde moh-
la uskutečnit rekonstrukce
celková. Tu již provede TSK,
která si dosud pouze vymoh-
la podmínku zmiňovaného
zaasfaltování ulice na zimu.
Kdy však práce započnou,
není zatím jisté. „Tato rekon-
strukce je v přípravě a nyní
řešíme složité majetkoprávní
vztahy. Předpoklad zahájení
akce TSK je v roce 2023.
Vzhledem k tomu, že se jed-

ná o dlouhý úsek, bude se re-
konstrukce dělit na jednotli-
vé etapy, aby byla zachována
maximální průjezdnost,“ do-
dává mluvčí Technické sprá-
va komunikací.
Situace v Hlubočepech

v lecčems připomíná asfalto-
vé provizorium, na které upo-
zorňovali čtenáři deníkuMet-
ro před pár lety na Karlově ná-
městí. I tehdy semusely, ales-

poň co se povrchů týče, dělat
kompromisy. Procházka
po chodníku kolem chrámu
svatého Cyrila a Metoděje na
podzim roku 2018 totiž připo-
mínala nejdříve chůzi po pře-
kážkové dráze. Rozkopaný
chodník bylo možné přejít
pouze po provizorních můst-
cích přes díry. Po pár týdnech
sem ale dělnícimísto historic-
ké dlažby vrátili narychlo

udělaný zvrásněný asfalt. Sta-
lo se tak na přání TSK, proto-
že by kvůli průtahům a mra-
zu nestihla dodavatelská fir-
ma udělat vydláždění včas
a pořádně. Kostky se sem tak
vrátily až na jaře následující-
ho roku.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Zavzpomínejte
na Karla Svobodu
Návštěvníky divadla Hybernia
čeká již zítra unikátní filmový ve-
čer. Pod názvem Můj táta hrdina
zavzpomíná 19. listopadu v rám-
ci Noci divadel na legendárního
českého skladatele Karla Svobo-
du jeho syn Petr. Jeviště divadla
se promění v kino a diváci mo-
hou zhlédnout celovečerní doku-
mentární film Šťastná léta. Pro-
jekce začne v 19 hodin. Vstupné
na komponovaný večer je symbo-
lická koruna. MET

Na letišti hořela dráha
Požár naváděcích světel pozasta-
vil včera před polednem provoz
na ruzyňském letišti v Praze.
Mluvčí letiště Klára Divíšková
uvedla, že oheň zasáhl naváděcí
světelnou řadu na hlavní dráze.
Podle hasičů hořela elektroinsta-
lace k naváděcím světlům. Letiš-
tě během letošního prvního polo-
letí odbavilo téměř 4,29 milionu
cestujících. Je to více než pětiná-
sobný nárůst oproti loňskému
roku, ve srovnání s obdobím
před covidovou krizí je to však
stále o 45 procent méně. ČTK

Sametové školy
Cílem projektu Samet na školách
je zprostředkovat během podzi-
mu učitelům a studentům střed-
ních a základních škol vzdělávací
program zaměřený na soudobé dě-
jiny. A to s důrazem na období ko-
lem 17. listopadu. Součástí jsou
i výstavy složené z panelů, které si
studenti jednotlivých škol umisťu-
jí na své chodby. Následně si do-
tvářejí expozice podle sebe. Mladí
lidé ze Střední odborné školy Drti-
nova v páté městské části doplnili
plachty s profily osobností o papí-
ry s rukou psanými soudobými
hesly. Nechybí zde: Dnes pravda,
zítra svoboda či Máme holé ruce.
Na fotografii vpravo profil noviná-
ře Milana Podobského. JAR

Máme pro vás tipy a rady, kte-
ré vám mohou pomoct, jak
lépe dosáhnout na odměnu
a otištění fotky v novinách.

● Kde a co. Někteří nám zapo-
mínají připsat ke snímkům, co
a kde na fotce je. V případech,
jako je díra v dnešním článku,
je také dobré být konkrétní
třeba i v čísle popisném.

● Aktuální fotky, co nejdříve.
Snímky z akcí posílejte v den
konání akce.

● Zpravodajství. Posílejte také
fotky zpravodajské. Snímek zá-

padu slunce nad Prahou se ne
vždy hodí do novin.

● Boj o čas. V novinách máme
různě uzávěrky. Když nám po-
šlete fotku pozdě večer, nestí-
háme ji do druhého dne otisk-
nout. Pokud jde o aktualitu,
za dva dny je pro nás snímek
„prošlý“. Fotky přebíráme ruč-
ně a občas se nám zaplní sys-
tém. Stačí, když nám pošlete
dvě až tři nejhezčí.

● Jak na to. Pokud nechcete po-
sílat snímky přes formulář na
webu metro.cz, stačí je poslat
na mms@metro.cz. MET

Slivenecká ulice PETR NOVÁK

Krátce

M
ET

RO

foto za

300
Kč

Jaké fotografie odměňujeme nejvíc?

inzerce

V Hlubočepech pozor na díry
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Aktuální sychravé počasí na-
hrává pozorovatelům pand
červených, v něm si tyto vyso-
kohorské šelmy přímo libují.
V přírodě bychom je nalezli
i na úpatí Himálaje až ve výš-
ce 4800mn.m. Pražská dvoji-
ce Regica a Jerry (na snímku)
obývá historicky vůbec první
obydlený výběh v Zoo Praha
naproti hlavnímu vchodu.
Při pohledu do něj udělá ná-
vštěvník nejlépe, vzhlédne-li
do korun stromů, kde pandy
tráví většinu času.

OLIVER
LE QUE
Zoo Praha

To pravé pandí počasí

Škola zdigitalizuje
studijní materiály.

Univerzita Karlova (UK) by
měla mít svou strategii udrži-
telného rozvoje hotovou
v první polovině roku 2023.
Škola zvažuje energetický au-

dit univerzitních budov. „Udr-
žitelnost měla být součástí
v našich každodenních živo-
tech a součástí každého naše-
ho konání. A takto by o tom
měla Univerzita Karlova mlu-
vit. Není to jen o velkých vi-
zích a strategiích, ale o na-
šich každodenních krocích,“
uvedla během konference

Udržitelnost v nestabilním
světě rektorka Univerzity Kar-
lovy Milena Králíčková.

K naplňování udržitelného
rozvoje chce UK přispívat
mimo jiné výzkumy, přeno-
sem jejich výsledků do praxe
a udržitelný má být rovněž
provoz univerzity. Aktuálně
má UK k dispozici energetic-

ký audit komplexu budov Ka-
rolina z roku 2016. Další audi-
ty se zvažují.
Na svém webu škola avizo-

vala rovněž digitalizaci studij-
ních materiálů nebo postup-
nou obměnu vozového parku
za vozidla s hybridním či ji-
ným alternativním poho-
nem. ČTK

inzerce

Chtějí být více „zelení“Průvod tramvají

60
U příležitosti výročí 60 let pro-
vozu kultovních pražských
tramvají T3 pořádá dopravní
podnik tramvajový průvod.
Do ulic vyrazí v neděli. Akce
začíná ve 14 hodin v ulici
Za Ženskými domovy v blíz-
kosti původní továrny Tatra
Smíchov. Více na dpp.cz. MET

Krátce

Znovu vystavují
Minisalon
V galerii Nová Síň na No-
vém Městě je do 3. pro-
since vystavený unikátní
soubor výtvarných děl
projektu Minisalon. Vzni-
kl v reakci na totalitní re-
žim v 80. letech 20. stole-
tí, kvůli policejním per-
zekucím ale vystaven ne-
byl. Veřejnost ho spatři-
la až v roce 1992. Poslé-
ze cestoval po světě jako
součást oficiální prezen-
tace československé neo-
ficiální kultury. ČTK
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Říkat, co si myslí-
me, možnost
podnikat, cesto-
vat. To není
samozřejmost.

Česko si připomnělo 33 let
od pádu komunistického reži-
mu. Na včerejších shromáždě-
ních se mluvilo hlavně o vál-
ce na Ukrajině a režimu v Rus-
ku. Stovky lidí se i přes špat-
né počasí sešly na pražském
Albertově k připomínce výro-
čí 17. listopadu z let

1939 a 1989. Rektoři a zástup-
ci akademiků i studentů
v projevech také připomněli
odvahu studentů z obou let
a poděkovali současným vyso-
koškolákům, kteří pomáhali
ukrajinským uprchlíkům
i při zvládání dopadů covi-
du-19. Právě na Albertově se
15. listopadu 1939 konalo po-
slední rozloučení se studen-
tem lékařské fakulty Janem
Opletalem, který byl smrtel-
ně zraněn při demonstraci
proti německým okupan-
tům. Pohřební průvod přeros-
tl ve studentskou manifesta-
ci. Německé bezpečnostní
složky zareagovaly tak, že

v noci na 17. listopadu obsadi-
ly vysokoškolské budovy
a přes tisícovku studentů od-
vlekly do koncentračních tá-
borů. Všechny české vysoké
školy byly uzavřeny. Den
17. listopadu byl později vy-
hlášen Mezinárodním dnem
studentstva. „Prožíváme slo-
žité období, období plné vý-
zev a několika souběžných
krizí – bezpečnostní, energe-
tické, klimatické a ekonomic-
ké. Věřím, že energie mla-
dých lidí může být motorem,
který společnosti pomůže
komplexním výzvám čelit,“
řekla rektorka Univerzity Kar-
lovyMilena Králíčková. Doda-

la, že pečovat o vzájemné po-
rozumění ve společnosti je
nelehký úkol, ale také jedna
z nejzásadnějších výzev. I dal-
ší rektoři českých vysokých
škol připomínali, aby se mla-
dí lidé zajímali o dění kolem
sebe a nezapomínali o demo-
kracii pečovat. Je totiž velmi
snadné o svobodu přijít. Tako-
vou hrozbu představují popu-
listé a skupiny šířící dezinfor-
mace. Lidé se scházeli na Ná-
rodní třídě či Václavském ná-
městí. V tradiční čas 17:11
z Paláce Metro zněla Modlit-
ba pro Martu, tentokrát v po-
dání herečky a zpěvačky Bere-
niky Kohoutové. ČTK

Tisíce lidí včera pochodovaly
od hlavního nádraží k budově
České televize (ČT). Na shro-
máždění před budovou ČT
řečníci kromě kritiky obsahu
zpravodajství veřejnoprávní
televize vystupovali proti kro-
kům vlády, kritizovali člen-
ství Česka v EU a NATO. Pro-
testní pochod zkomplikoval

dopravu v Praze, policie zhru-
ba na dvě hodiny uzavřela
magistrálu ve směru z centra
na Pankrác. Pak šli někteří
účastníci na Národní třídu.
Svolavatel protestů Ladislav
Vrabel chystá další na 14. led-
na. Pro Raptor TV řekl, že led-
nová akce musí být „masa-
kr“. ČTK a iDNES.cz

Hledá se prezident. Po Vltavě plul opuštěný „Zemanův“ člun s otazníkem. Epicentrem všeho dění byly oslavy na Národní třídě. MAFRA a ČTK

Na akci přišly i děti.

Nejbouřlivěji bylo, když přišel
Andrej Babiš.

● Na Národní třídu dorazila
řada prezidentských kandidá-
tů. Jako první Andrej Babiš.
Pro Babiše 17. listopad
v první řadě znamená svobo-
du pohybu, žádné výjezdní
doložky. „Dále svobodu slova,
svobodné volby a možnost
podnikat,“ řekl. Několik lidí na
něj při pokládání květin pokři-
kovalo. Babiš nezakrývá komu-
nistickou minulost, uvedl ale,
že byl řadový člen strany.
K údajné spolupráci s komunis-
tickou Státní bezpečností
dodal, že pracoval v podniku
zahraničního obchodu a jako
takový byl StB sledovaný. Ni-
kdy prý ale nic nepodepsal.

● Odborářský šéf Josef Středula
řekl, že lidé, u kterých byla
potvrzena spolupráce s StB,
by měli podobná místa oblou-

kem míjet. „Nevěřím jim,
protože se s režimem spolčili.
Pracovali pro něj aktivně. Mys-
lím si, že by se měli spíš stydět
a omlouvat se takřka každý
den,“ řekl. Zdůraznil, že je
potřeba si vážit svobody slova.

● Danuše Nerudová řekla, že
v roce 1989 měly děti víc odva-
hy než jejich rodiče a dokázaly
vybojovat svobodu a demokra-
cii. „Pokud o ně nebude
společnost pečovat, může
je ztratit,“ doplnila.

● Karel Janeček by jako prezi-
dent na Národní třídu 17. listo-
padu pravidelně chodil.
„V roce 1989 jsme přešli
z totalitního režimu do země
svobody. Nyní jsme v situaci,
kdy nějakým způsobem hrozí
opak. Například aktivity minis-
terstva vnitra ohledně omezo-
vání svobody slova jsou straš-
ně nebezpečná věc,“ řekl.

● Marek Hilšer přirovnal revolu-
ci k úsilí Ukrajiny ubránit se rus-
ké agresi. „Musíme si uvědo-
mit, že svoboda a demokracie
není samozřejmost, bude nás
stát ještě úsilí, abychom si je za-
chovali,“ řekl. Politici podle
něj musí bránit tomu, aby
si demokratické rozhodování
v zemi uzurpovaly různé zájmo-
vé skupiny na úkor občanů.

● Pavel Fischer řekl, že 17. listo-
pad získává nový význam
v aktuální situaci, kdy Ukrajina
čelí ruské agresi a v Bělorusku
jsou tvrdě pronásledováni
odpůrci režimu. Podle něj
se znovu ukazuje, že je třeba
svobodu chránit.

● Petr Pavel odpoledne uvedl,
že demokracie není jednou
provždy daná a může se začít
drolit. Podle něj je třeba stme-
lovat společnost.

inzerce

O demokracii je třeba pečovat
a mladí na to musejí myslet

Na oslavy 17. listopadu dorazili i kandidáti na Hrad. Co řekli? Demonstrace a průvody

Řešily nynější dění v Česku.

● Stovky studentů vyrazily
na pochod za klima. Žádají
po vládě rychlá řešení krize.
Na Národní třídě mluvili
s premiérem Petrem Fialou.

● Desítky lidí v maskách se
v Praze účastnily 11. ročníku
Sametového posvícení, kte-
ré mělo kvůli válce na Ukraji-
ně odlišnou podobu, tento-
krát bez satiry.

● Koncert pro budoucnost na
Václavském náměstí vyvrcho-
lil vystoupením ruské kapely
Pussy Riot, která patří k sil-
ným odpůrcům ruského pre-
zidenta Vladimira Putina.

● Na Letné byla akce Hnutí
PES. Dorazilo tam jen pár de-
sítek lidí. Organizátoři počíta-
li s desetitisíci osobami. ČTK

Vrabel. Od lednové
akce čeká „masakr“



INZERCE
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Někdy je to hledání slepých
uliček, někdy se na cestě vě-
deckého bádání objeví nehle-
daná cesta. Fakulta elektro-
technická ČVUT v Praze ne-
dávno ohlásila objev metody,
která pomůže například po-
znat zfalšovanou fotografii.
Možnosti, kde se dá tato tech-
nika uplatnit, jsou ale širší.
Týmu, který se výzkumem za-
býval, „velel“ děkan Petr
Páta.

Jednalo se o cílený vý-
zkum, nebo se výsledek
dostavil takříkajíc navíc?
Výzkum byl cílený, proto-

že dlouhodobě spolupracuje-
me s kolegy z firmy Fomei,
a tak jsme logicky zkusili, jak
jsme schopni rozpoznávat pa-
píry a pracovat s nimi. Víme,
že jsou s nimi problémy ve fo-
tografické praxi. Čekali jsme
nějaký zajímavý výsledek.

Jaké problémymyslíte?
Při tisku fotografií se použí-

vají neznačkové papíry a in-
kousty a objevují se neautori-
zované tisky. Ukazuje se, že
fotografové se zabývají tím,
jaké parametry má daný in-
koust, jestli výtisk bude stálý,
nebo nebude. Okem to koli-
krát nerozliší a potřebovali
mít nějaké kvalitativní posou-
zení. Na trhu je velké množ-
ství papírů, tiskáren a inkous-
tů. Všichni tvrdí, že právě ty
jejich jsou nejlepší. Když ale
fotograf své dílo tiskne, má
pochopitelný zájem, aby vý-
stup byl v požadované kvali-
tě. Když jsme se na kvalitu vy-
tištěných snímků dívali my
naší metodou, ukázalo se, že
inkousty a papíry běžné a ko-
merční mají jiné parametry
než špičkové archivní mate-
riály.

Chápu to tak, že si můžete
udělat rozbor prvního au-
torského výtisku na kvalit-
ních přístrojích a s kvalitní-
mi barvami a pak to porov-
návat s případnými další-
mi kopiemi odjinud?
Dá se to. To je srovnávací

metoda. Pokud máme k po-
rovnání tisk provedený na da-
ném zařízení, nějaký prvový-
tisk, můžeme si říci, že
takhle to má vypadat. A pak
to porovnávat s dalšími tisky
stejné fotografie. Ale to je
vlastně následný efekt. Pri-
márním cílem bylo zjistit,
zda tisk splňuje nároky nejen
na kvalitu, ale i na archivaci
a stálost tisku. Určitě víte, že
snímek může za dva roky
na světle změnit barvu. Na-
ším primárním cílem při vý-

zkumu nebylo odhalit neau-
torské kopie, ale říci, že tento
nebo jiný inkoust podle nor-
my a podle toho, co výrobce
tvrdí, vydrží tolik a tolik let.
To byla první motivace.

Mohlo by to tedy sloužit
jako certifikát jak pro vý-
robce inkoustů a papírů,
tak jako značka kvality tře-
ba pro minilab. Že bych po-
tom jako fotograf měl zá-
ruku precizního výsledku.
Když se nám dostane

do ruky nějaký tisk, ukládá-
me si jeho parametry do data-
báze. Takže se rozšiřuje po-
čet papírů, inkoustů a tiská-
ren, které už známe. Když při-
jdete zminilabu a řeknete, že
vám sdělili, že budou tisk-
nout na stálém papíru archiv-
ní kvality, my budeme schop-
ni ověřit, jestli je to opravdu
tak, jak říkají. Odpovídá to in-
koustu výrobce, který známe
a máme uložený.

To bych ale musel přijít
k vám na fakultu. V kon-
krétnímminilabu bych
zřejmě nepochodil.
To souhlasí. Mohl byste si

doma udělat chemický roz-
bor, ale na to asi nebudete vy-
bavený. Naše metoda je zalo-
žená na tom, že se díváme
na předlohu v mnoha barev-
ných kanálech. Běžná kame-
ra, běžný displej zobrazuje
ve třech barevných kanálech,
červeném, zeleném a mod-
rém. Je to nedostatečná infor-
mace pro posouzení materiá-
lu. Hyperspektrální kamera,
se kterou pracujeme, ovšem
používá více než tisíc růz-
ných kanálů, tisíc různých ba-
rev. Pro představu – je to jako

malovat pomocí palety, kde
jsou jen tři barvy, a palety
kde jichmáte tisíc. Pakmůže-
me posoudit, zda daný in-
koust má ve všech kanálech
tu správnou kvalitu a odrazi-
vost.

Jste schopní určit i stálost
barvy? Zda vydrží rok,
nebo deset let a déle?
Spoléháme se na certifika-

ci chemické laboratoře, která
inkoust prověřuje. To je nezá-
vislá reference. My potom
můžeme při zkoumání kon-
krétního inkoustu a snímku
říci ano, to se přibližuje da-
ným parametrům. Neřekne-
me vám, jak dlouho bude fot-
ka stálá barevně, ale potvrdí-
me, nebo nepotvrdíme para-
metry zaručené laboratoří.
U inkoustů běžné kvality, ne
těch vrcholných, je odrazi-
vost horší. Týká se to napří-
klad černé barvy, to vám poví
každý fotograf. Černá je mě-
řítko. Tam se prozradí, jestli
je černá opravdu černá, nebo

jestli ji jen lidské oko vidí
jako zdánlivě černou. Oko
klame.

Umíte si představit, že vaši
metodu včetně zařízení bu-
dou nakupovat výrobci pa-
pírů, inkoustů, minilaby?
Chcete vědět, co od výzku-

mu očekáváme?My jsme věd-
ci, výsledky jsme publikovali
v mezinárodních časopisech
a získali jsme odezvu od vě-
decké komunity. Co se týče
přenesení do praktického ži-
vota, naše ambice to úplně
není, spoléháme v tom
na partnera výzkumu Fomei.
Vyrábí tiskárny, inkousty i pa-
píry a díky metodě bude
schopný svým fotografůmpo-
tvrdit, jestli dosahují inzero-
vaných parametrů.

Zkouším si představit dal-
ší použití. Například v ga-
lerii, která přijímá fotogra-
fie do prodeje, do aukcí.
Máme ohlasy od galeristů,

chtějí se s tím seznámit. Mys-

líme, že naše metoda tento
potenciál má.

Lze odhalovat ještě něco
dalšího?
Primárně jsme začínali

na dálkovém průzkumu
Země. Družice obíhající pla-
netu se dívá na životní pro-
středí. Monitoruje například
znečištění oceánů, stav lesů.
To byl počátek. V laboratoři
zjišťujeme, kde a jak se to pro-
jevuje. Když je rostlina něčím
napadená, co se mění? Barva.
Ukázalo se, že pomocí citlivé
barevné analýzy dokážeme
zjistit, že daná rostlina je
ve stresu, trpí nedostatkem
vláhy nebo je oslabená choro-
bou. Uvidíme dávno předtím,
než začnou smrky opadávat,
že je napadl kůrovec. Metodu
lze využít i v potravinářství.
Když se mění kvalita potra-
vin, mění se i barva. A my to
poznáme dřív než vy svým
okem.

Zkoušeli jste něco takové-
ho konkrétně?
Ano, s masem. Zjistíte, že

například prošlo několikaná-
sobným zmrazením.

Jak dlouho váš výzkum už
trvá?
Nějakých sedm let. Práce

tady v laboratoři asi dva roky.

Lze vaše přístroje a meto-
du oklamat?
Oko ošidíte, to jsme si už

řekli. Oklamat tisíc nebo víc
kanálů, to je problematické.

Počítáte, že z dalšího zkou-
mání vyjde ještě nějaký vý-
sledek, o kterém dosud
nevíte?
Stává se to. Věda je kreativ-

ní. Ale i hledání slepých uli-
ček do ní patří. Máme v plánu
něco dalšího zkusit, ale chtěli
bychom být první, takže to
neprozradím. PAVEL HRABICA

Výzkumník a současně děkan FEL ČVUT Petr Páta s kolegou Lukášem Krauzem 3x METRO

Metoda odhalí nemoci stromů už z barvy listů. Poznají nekvalitní fotku.

„Poznáme kůrovce ještě dřív,
než jehličí začne opadávat“
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Země tulipánů
si posvítí na opoj-
ný rajský plyn.

„Tahle droga je novým hitem
mezi mladými Evropany. Má
rychlý a euforický účinek,“
uvádí britská stanice BBC,
která si povšimla kroku nizo-
zemské vlády. Ta nepotvrdila
pověst jedné z nejliberálněj-
ších na světě a rozhodla se po-
užívání oxidu dusného nebo-
li rajského plynu zakázat. Dů-
vodem jsou obavy ze zdravot-
ních rizik, jež užívání plynu
může mít. „Podle vyhlášky,
která začne platit v lednu,
bude nezákonné kupovat,
prodávat, ale i vlastnit oxid
dusný,“ napsala BBC.

Spolu s extází i ketaminem
Dosud legální drogu si v po-

sledních letech oblíbili zejmé-
na návštěvníci klubů a festi-

valů, často se používá v kom-
binaci s dalšími drogami,
jako je extáze či ketamin.
Mladí lidé plyn nejčastěji vde-
chují z balonků, které se plní
z malých kovových lahví. Vy-
volává krátkodobý pocit eufo-
rie.
Podle nedávného průzku-

mu společnosti Trimbos Insti-
tute užívá rajský plyn pravi-
delně více než 37 procent ni-
zozemských návštěvníků nej-
různějších párty a večírků,
většinou jde o lidi do 30 let.

Obrovské zdravotní potíže
Vláda v Amsterdamu dou-

fá, že zákaz pomůže snížit
i počet dopravních nehod,
v nichž droga figuruje. Podle
organizace TeamAlert, která
situace na silnicíchmonitoru-
je, sehrál rajský plyn za po-
slední tři roky roli v 1800 ne-
hodách po celém Nizozem-
sku. „Jedná se o téměř dvě ne-
hody denně, toto číslo nás
opravdu šokovalo,“ uvedla
Maartje Oosterinková z Team-
Alert.

Existují přitom vážné oba-
vy i z dopadů, které droga
má na mozek a reakce těla.
Nadměrné pravidelné užívá-
ní plynu může vést k trvalé-
mu poškození nervů a para-
lýze. „Rekreační používání
oxidu dusného vede k obrov-
ským zdravotním rizikům,“
uvedl nizozemský ministr
zdravotnictví Maarten van
Ooijen.

Londýn se zamyslí
Obavy z rostoucí populari-

ty drogymají i ve Velké Britá-
nii. BBC uvedla, že v Anglii je
rajský plyn vůbec nejvíce uží-
vanou návykovou látkou
po marihuaně mezi lidmi
ve věku 16 až 24 let. Minister-
stvo vnitra se shodou okol-
ností letos v říjnu začalo zabý-
vat výzvami k zákazu veškeré-
ho prodeje plynu. Rajský
plyn je totiž snadno dostup-
ný, protože jej lze koupit
i v bombičkách pro výrobu
šlehačky. HAL a ČTK

Oxid dusný neboli rajský plyn
je bezbarvý, nehořlavý plyn
s příjemnou vůní. Jedná se
o levné a velmi bezpečné krát-
kodobé anestetikum.

● Vdechování působí stavy vese-
losti (odtud název rajský plyn)
či hysterie, při vyšších dáv-
kách až anestetický spánek.

● Oxid dusný se používá jako
hnací plyn v bombičkách uží-
vaných v potravinářství. WIKI

Agentka má
kulatiny
Americká herečka Jodie
Fosterová začínala jako
dětská hvězdička, prvního
velkého úspěchu dosáhla
na prahu dospělosti díky
režisérovi Martinu Scorse-
semu ve snímku Taxikář.
Diváci si Fosterovou, která
zítra oslaví 60 let, pamatu-
jí i z rolí ve filmech Znásil-
nění nebo Mlčení jehňátek
– za roli agentky FBI Clari-
ce Starlingové obdržela Os-
cara. Fosterová vystudova-
la literaturu na prestižním
Yale. Má dva syny, je vdá-
na za ženu. Pěstuje kick-
box, jógu, karate, aerobik
a vzpírání. ČTK

Úžasná věž
Fanoušci stavebnice
Lego si budou moci nově
z kostek postavit kopii
pařížské Eiffelovy věže.
Ta je vysoká 1,49 metru
a jde o dosud nejvyšší
stavbu, kterou je možné
sestavit. Stavebnice má
10 001 dílků a lze z ní na
věži seskládat i vyhlídko-
vé plošiny, výtahy a též
část okolního parku. ČTK

Obilí má zelenou
Rusko schválilo prodlouže-
ní dohody o vývozu ukra-
jinského obilí. Oznámilo
to včera v prohlášení rus-
ké ministerstvo zahraničí.
Dohoda poprvé uzavřená
v červenci umožnila obno-
vit vývoz ukrajinských ze-
mědělských produktů
z několika černomoř-
ských přístavů, jež do té

doby Rusko blokovalo. Pla-
tila do 19. listopadu. Její
prodloužení Kreml potvr-
dil beze změny ve stejném
formátu jako doposud.

Vyhlídky Ukrajiny
Lehká sněhová pokrývka
včera zahalila ukrajin-
skou metropoli Kyjev, kte-
rá se podobně jako celá
země potýká s výpadky

elektřiny po rozsáhlých
ruských útocích na ener-
getickou infrastrukturu.
Agentura Unian v předpo-
vědi počasí pro další dny
uvádí, že ve většině oblas-
tí na západě, severu a v ně-
kterých centrálních oblas-
tech teploty nepřekročí
tři stupně Celsia. Na vý-
chodě a jihu se teploty bu-
dou pohybovat mezi sed-
mi až 14 stupni Celsia. ČTK

Nevinná bombička
vám pocuchá nervy

Nemají na mazlíčky

40 000
S rostoucími životními nákla-
dy dramaticky přibývá lidí,
kteří se vzdávají svých zvíře-
cích společníků. V Británii le-
tos bylo podáno přes 40 tisíc
žádostí o přijetí zvířete do
útulku, což představuje téměř
50procentní nárůst oproti
předchozímu roku. Vyplývá to
z průzkumu stanice ITV. ČTK

Soud v nizozemském Haagu
včera v nepřítomnosti odsou-
dil na doživotí dva Rusy a jed-
noho ukrajinského občana,
které shledal vinnými z vraž-
dy všech 298 cestujících a čle-
nů posádky letu MH17. Čtvr-
tého obžalovaného, ruského
občana, zprostil viny pro ne-
dostatek důkazů. Dopravní le-
tadlo společnosti Malaysia
Airlines bylo dle soudu v létě
2014 sestřeleno raketou rus-
ké výroby odpálenou z pole
na separatisty ovládaném vý-
choduUkrajiny, který kontro-
valo Rusko. „Soud je názoru,
že let MH17 byl sestřelen od-
pálením rakety Buk ze země-
dělského pole poblíž Pervo-
majsku,“ uvedl předsedající
soudce Hendrik Steenhuis.

Soud za vraždu cestujících
a členů posádky letu MH17
odsoudil na doživotí dva
Rusy – Igora Girkina a Serge-
je Dubinského – a ukrajinské-
ho občana Leonida Charčen-
ka. Soud jim nařídil zaplatit
nejméně 16 milionů eur
(390 milionů korun) odškod-
ného. Soud zprostil viny Ole-
ga Pulatova. Podle zástupců
obětí je rozsudek důležitým
mezníkem, ačkoli odsouzení
zůstávají na útěku a je ne-
pravděpodobné, že si trest od-
pykají. Na odvolání mají dva
týdny, jako i prokuratura.
Rusko rozhodnutí soudu

odsoudilo. Podle Moskvy byl
verdikt učiněn na politickou
objednávku a „opomněl ne-
strannost“. ČTK

Republikánská jistota

218
Americká Republikánská stra-
na získala většinu ve Sněmov-
ně reprezentantů, vyplývá
z propočtů televize CNN a dal-
ších médií. Republikáni zatím
ve volbách z 8. listopadu zís-
kali 218 křesel, což je hranice
potřebná pro dosažení větši-
ny. Demokraté získali nejmé-
ně 211 mandátů. ČTK
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Plyn, který pohání nejen šlehačku

Let MH17. Tresty
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V lékárněV lékárně myslí na všemyslí na vše

Konec bolesti zad, svalů a kloubů
Bolesti pohybového aparátu mají snadné a efektivní řešení. Konopné mazání
Thermolka je totiž dostupné i ve formě náplastí. Hřejivé náplasti intenzivně
prohřejí a rychle uleví odbolesti, ztuhlosti i přetížení pohybovéhoaparátu.

Zdravotnický prostředek Cannaderm thermolka HŘEJIVÁ
NÁPLAST NEW vyniká vysokou účinností při řešení bolesti
a ztuhlosti svalů a zad i komfortním způsobem použití. Náplasti
jsou ideální pro úlevu od přetížení pohybového aparátu v klidovém
režimu. Silný hřejivý efekt náplasti intenzivně prohřívá a omezuje
bolestivost postiženého místa. Díky inovované hydrogelové formě
náplasti lépe přilnou k pokožce, ale je možné je také snadno odstranit
bez nepříjemného podráždění pokožky a trhání chloupků.

Husté složení, hustý výsledek
Nejste spokojeni se stavem svých vlasů? Znepokojuje vás jejich nadměrné vypadávání nebo
řídnutí? Neklesejte na mysli, máme řešení.

Vsaďte na Vlasové hnojivo, které obsahuje unikátní kombinaci látek potřebných pro správný růst
a kvalitu vlasových buněk. Křemík, síra a vysoké dávky biotinu ve Vlasovém hnojivu zajišťují rych-
lou a účinnou redukci nadměrného vypadávání vlasů, podporují jejich růst a kvalitu. Ve složení
tohoto doplňku stravy najdete množství aminokyselin, vitaminů a minerálů, které jsou klíčové pro
stav vlasů a vlasové pokožky.

Vitaminová
BOMBA pro vaši
imunitu!
Trápí vás oslabená imunita? Je potřeba ji neustále podporovat, a to přede-
vším v kritickémobdobí nachlazení. Právě vitaminyD a Cmají pro naši obra-
nyschopnost nejpříznivější účinky, a proto sáhněte po této kvalitní bombě!

Unikátní novinka DéCé Combo 1500 obsahuje nepostradatelnou kombinaci
vitaminů D a C v jedné tabletě. Vitamin D je nezbytný pro správnou činnost
svalů, a navíc udržuje kosti a zuby zdravé. Díky vitaminu C posílíte svou obra-
nyschopnost a předejdete únavě, přetížení svalů a vyčerpání. Tento jedinečný
doplněk stravy podpoří vaši imunitu v době, kdy to nejvíce potřebujete!

Konopné náplasti i mazání značky Thermolka jsou k dostání
v lékárnách i ve zdravých výživách.

Bylinná mast na průdušky
V podzimních dnech se kašel a nachlazení vyhne pouzemálokomu. Proto je dobré se pořádně
připravit. Vyzkoušejte zaručený zdravotnický prostředek PSÍ SÁDLO Medical Dr. Weiss. Bylin-
noumast, která je vyráběna podle originální receptury legendárního švýcarského léčitele.

Konzistence masti s extrakty z 10 léčivých
bylin je na bázi včelího vosku, jenž věrně
kopíruje funkci a účinek původního
živočišného sádla. Eukalyptová silice roz-
pouští tuhé hleny a uvolňuje ucpaný nos,
tymiánová silice usnadňuje vykašlávání
usazeného hlenu z dýchacích cest
a usnadňuje dýchání. Psí sádlo se tra-
dičněmaže na hruď a záda, ale je možné
aplikovat menší množství také pod nos
a do oblasti spánků. Mast obsahuje
rovněž hydratační přísady, které dokonale
pečují o pokožku.

Vyzkoušejte také Vlasové hnojivo ve formě šamponu či séra, kolagenový drink Pleťové
hnojivo nebo sérum Řasové hnojivo. K dostání v lékárnách i na www.VlasoveHnojivo.cz.
Vyzkoušejte také Vlasové hnojivo ve formě šamponu či séra, ko
hnojivo nebo sérum Řasové hnojivo. K dostání v lékárnách i na
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Trať vedoucí ze
zastávky Osová
k univerzitnímu
kampusu a bo-
hunické nemocnici
měří 912 metrů.

Příležitost prohlédnout si
nejdelší tramvajový tunel
v Česku si ještě před jeho pro-
sincovým zprovozněním ne-
nechaly v Brně ujít tisíce lidí.
Nová trať vedoucí k univer-

zitnímu kampusu měří cel-
kem 912 metrů, samotný tu-
nel 619 metrů. Jedna zastáv-
ka bude i přímo v něm. „Ote-
vření tunelu pro veřejnost
byla jedinečná akce, která se
nebude opakovat. Po dokon-
čení stavby do něj nikdo ne-
povolaný nebude moci vstou-
pit,“ sdělil generální ředitel
Dopravního podniku města
Brna (DPMB) Miloš Havránek.

Příchozí většinou využili
možnost projít se tunelem
po vlastní ose. Na zájemce če-
kalo po cestě deset kvízových
otázek, za jejichž správné zod-
povězení semohli těšit nama-
lou odměnu v podobě někte-
rého z propagačních předmě-
tů DPMB. Ten obdrželi na kon-
ci trasy v nové provozní budo-
vě, jež v budoucnu poslouží
jako zázemí pro řidiče a před-
prodej jízdních dokladů.
Na konečnou stanici před Fa-
kultní nemocnicí Brno do-
pravní podnik přistavil k pro-
hlédnutí také novou tramvaj
Škoda ForCity Smart 45T.
Stovky lidí využily také

možnost komentované pro-
hlídky. Ty se během odpoled-
ne konaly tři, což se ukázalo
jako ne zcela dostatečný po-
čet. Vzhledem k množství zá-
jemců, kteří průvodce obklo-
pili, a skutečnosti, že tunel
neskýtá ideální akustické
podmínky, se mohl mladík
v reflexní bundě snažit sebe-

víc, ale na některých stanoviš-
tích jej lidé, kteří v chumlu
obsadili až zadnějšímísta, ne-
měli šanci slyšet. Někteří tak
komentovanou prohlídku po
chvíli vzdali. Přenosný ozvuč-
ný systém by v tomto případě
přišel vhod. Kdo však vydržel
a slyšel, mohl se mimo jiné
dozvědět, že byť chodníky ko-
lem kolejí mají na první po-

hled pár desítek centimetrů,
ve skutečnosti sahají téměř
dva metry hluboko.
Skrývají se v nich totiž ka-

bely a technologie zabezpeču-
jící provoz. Adekvátně výraz-
nému stoupání museli pro-
jektanti volit také druh kole-
jí. Nechybí tři únikové cesty,
požární čidla ani další nezbyt-
né bezpečnostní prvky.

Přímo v tunelu vznikla
také nová zastávka. „Původ-
ně seměla jmenovat Nová Jih-
lavská, ale nakonec její název
zní Západní brána. Odkazuje
to na novou obytnou čtvrť,
která by v této lokalitě měla
v budoucnu vzniknout a nést
stejný název,“ prozradil bě-
hem prohlídky průvodce.
Upozornil také na podobu ná-
stupiště u kampusu, které je
společné pro tramvaje i trolej-
busy, což cestujícím usnadní
přestupy a v rámci Brna se
jedná o poměrně ojedinělé ře-
šení. Ozvláštněním ústí tune-
lu u kampusu je pak zabudo-
vaná mramorová socha svaté
Barbory, patronky horníků.
Stavbu za téměř jeden

a čtvrt miliardy korun nyní
čekají poslední dokončovací
práce a zkušební jízdy.
První cestující se tunelem

svezou tramvajemi číslo osm
současně se spuštěním no-
vých jízdních řádů 11. prosin-
ce. RADEK BABIČKA

Tunel ke kampusu v Brně přilákal mnoho lidi. METRO

Co nabízíme my:
Stálou práci v nestálé době

5 týdnů dovolené
Benefity

Průměrně více než 50 000 Kč měsíčně

Co od tebe potřebujeme:
Ideálně řidičský průkaz D

Řidičský průkaz skupiny B, C
Spolehlivost

Pozitivní vztah k cestujícím

800 220 020
info@dpp.cz

ZAČNI
TOTU
ŘÍDIT!

„Brněnské metro“. Nový tunel
zaplavily tisíce návštěvníků

inzerce



www.metro.cz VÍKEND pátek 18. listopadu 2022 11

Klub Entropiq nyní stojí
na stejném schůdku jako gigan-
ti esportové scény FaZe Clan
(Severní Amerika), Gen.G (Ko-
rea) nebo NaVi (EU).

● Entropiq založil v lednu 2020
pokerový profesionál, mate-
matik a podnikatel Martin
Kabrhel. Ambasadory týmu
jsou fotbalová legenda Vladi-
mír Šmicer a zápasník světové
organizace UFC Makhmud
Muradov.

● PUBG: Battlegrounds je stříleč-
ka typu First Person Shooter,
kde proti sobě soupeří
16 týmů, každý tým má čtyři
hráče a cíl každého z nich je
zůstat na bojišti jako posled-
ní. Když se to týmu povede, vy-
hraje hru a získá tak hezkou
porci bodů do žebříčku a další-
ho pokračování turnaje.
Za každé vyřazení nepřítele
dostane tým jeden bod do cel-
kového hodnocení. HOP

Jeden z vrcholů esportového
kalendáře tohoto roku. Tak
by se dal charakterizovat prá-
vě probíhající šampionát
ve hraní počítačových her
PGC 2022. Zástupci českého
esportového klubu Entropiq
v Dubaji s ostatními soutěží
ve hře PUBG: Battlegrounds.
V konkurenci nejlepších hrá-
čů světa bojují o titul šampio-
nů a také finanční odměnu,
která činí v přepočtu skoro
50milionů korun. Velké finá-
le se koná o tomto víkendu.
Jak velká událost to pro český
tým je? Jaká je konkurence?
O tom jsme si povídali
se Šimonem Hradečným, ma-
nažerem klubu Entropiq.

Hrát v Dubaji s těmi nejlep-
šími je asi sen, že?
Jasně, je to obrovský

úspěch pro celý náš klub.
Možnost soupeřit o titul svě-
tových šampionů je zkrátka
sen, který jsme si doteď pou-
ze snili, ale tento týden se
stal realitou.

Co vám účast dala? Jaké
jste nasbírali zkušenosti?
Pro celý tým to je první tur-

naj takových rozměrů. Díky
tomu nastaly určité problé-
my s psychikou, které jsme
museli řešit za pochodu, ať
už to byla nervozita, nebo
přemotivovanost. Ve směru
mentální připravenosti jsme
si tedy z tohoto turnaje odnes-
li hodně. Dále je určitě zají-
mavé pozorovat týmy a orga-
nizátory turnaje z jiných re-
gionů. Například mentalita
a příprava asijských týmů se
absolutně liší od evropských
nebo amerických. Myslím, že
navzájem si můžeme s někte-
rými věcmi pomoct a vytvořit

tak lepší prostředí pro nás
všechny.

Jak vypadá vaše příprava?
Příprava na takový turnaj

je extrémně náročná a zabe-
re stovky hodin. Každý z hrá-
čů má jinou roli v týmu, tak-
že trénink závisí i na tom. Ně-
kteří z hráčů více analyzují
jednotlivé zápasy, jiní tráví
více času v tréninkovém reži-
mu, kde se snaží vypilovat
svou střelbu. K tomu samo-
zřejmě patří i týmová část, ve
které hrajeme tréninkové zá-
pasy. Běžný tréninkový den
trvá sedm až devět hodin.

Slyšel jsem, že se připravu-
jete i fyzicky.
Co se fyzické přípravy týče,

určitě je to velký bonus
a k esportu jistě patří. Hráči
v našem týmu jsou zvyklí
na své tréninkové režimy,
které jim pomáhají i ve hře
samotné. Fyzická příprava
může dobře posloužit
i pro mentální reset, napří-
klad když se v turnaji nedaří,
hráči si mohou zajít do posi-
lovny a vyčistit hlavu.

Proč je podle vás esport
srovnatelný s tradičním
sportem?
Největší rozdíl mezi spor-

tem a esportem je fyzická ak-
tivita, která je pro hodně lidí
základem tohoto zábavního
odvětví, a proto často
nad esportem mávnou ru-
kou. Pravdou ovšem je, jak
jsem již zmiňoval, že fyzická
příprava je obrovskou výho-
dou pro jednotlivé hráče.
Esport už také ušel dlouhou
cestu, co se týče profesionali-
ty jednotlivých klubů a sa-
motných hráčů. V dnešní

době se již hráči mohou
esportem živit, stejně jako
hráči klasických sportů.

Jaký je rozdíl v úrovni hra-
ní na PUBG v Dubaji opro-
ti jiným turnajům?
Dynamika celého turnaje

se diametrálně liší od jakého-
koli evropského turnaje, kte-
rý jsme v průběhu roku hráli.
Na turnaji je 32 nejlepších
týmů z celého světa a každý
region hraje PUBG trochu ji-
nak. Například asijské týmy
se nebojí více riskovat, zatím-
co evropské hrají propracova-
ný opatrný styl založený na
sbírání informací. Turnaj je
tedy mnohem živější, než
když týmy hrají ve svých re-
gionech a vědí přesně, co od
soupeřů čekat.

Patří podle vás esport
na olympijské hry?
Myslím si, že časem by bylo

skvělé, kdyby fanoušci espor-
tu měli možnost zúčastnit se
podobně velké události, jako
jsou olympijské hry. To samé
platí pro hráče, kteří by moh-
li reprezentovat své země,
což většina sportovců považu-
je na olympiádě za vrchol ka-
riéry. Určitě bych tedy byl
pro, aby se esport stal součás-
tí her.

Panuje mezi esportovými
týmy velká rivalita?
Určitě panuje, ovšem je

spíš v duchu fair play a jde
pouze o pošťuchování. Hod-
ně populární je vytváření me-
mes na sociálních sítích, kde
si ze sebe kluby navzájem dě-
lají srandu. Rivalitu, jako je
napříkladmezi Spartou a Sla-
vií, v esportu ovšem zatímne-
najdete. PETR HOLEČEK

Tým chce být v Top 5 evropských klubů. ENTROPIQ

Entropiq a PUBG: Battlegrounds

2440 x 605 x 22 mm, akustická
a tepelná izolace, různé dekory

Tato nabídka platí do vyprodání zásob, nejdéle však do 29. 11. 2022. Ceny jsou uvedeny včetně DPH. Chyby a změny jsou vyhrazeny.

Nakupte
on-line na

bauhaus.cz

od

2.490,-
OBKLADOVÝ PANEL
AKUSTICKÝ

inzerce

Češi mezi elitou esportu.
V Dubaji soutěží o miliony
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Nový Hellraiser je
sympatický hororo-
vý restart.

Temná atmosféra, parádní vi-
zuál, chytrá originální záplet-
ka smagickou kostkou a skvě-
lé obsazení k tomu. Tím vším
byl minimálně první díl le-
gendární hororové série, kte-
rá započala koncem osmdesá-
tých let – Hellraiser. Není pro-
to divu, že se fandové klasiky
o ďábelských cenobitech – sa-
distických nadpřirozených
bytostech z jiné dimenze – tě-
šili na další pokračování. Re-
spektive dlouho chystaný
a tolik potřebný restart. Před
časem na něj došlo na obra-
zovkách kabelovkyHulu, kte-
rá spadá pod Disney+. Pokud
jste nového Hellraisera ještě
neviděli a chystáte se, potěší
vás, že se povedl.

Jde o první restart
Původního Hellraisera

jsem viděl před zhruba deseti
lety a mám ho zafixovaného

jako atmosferickou pecku,
v níž tvůrci nešetřili krvavý-
mi výjevy, do BDSM oblečků
oděnými příšerami i dávková-
ním temné atmosféry smrti
a utrpení. Ani navazující dvoj-
ka nebyla vůbec špatná. Je
proto s podivem, že se hororo-
vá klasika ještě nedočkala ja-
kéhokoli znovuoživení. Jak
ale víme, v Hollywoodu je
všechno jen otázkou času,
a tak došlo i na tenhle pekel-
ný reboot. Že se jeho hlavním
hrdinům opět povede přivo-
lat z dimenze zla pár mon-
ster, která jim předvedou, co
je to bolest, bylo jasné hned
od počátku. Když ale na reži-
sérskou sesli usedl šikovný
David Bruckner, autor The Ri-
tual a Temného domu, bylo
jasné, že diváky čeká zajíma-
vá krvavá podívaná.

Dohlížel i spisovatel
Za původním námětem fil-

mového Hellraisera stojí brit-
ský spisovatel Clive Barker.
Ten má na kontě také předlo-
hu k neméně kultovnímu
Candymanovi, kterýmá v pří-
padě filmů v mnoha ohle-

dech podobnou atmosféru
jako první snímky série Hell-
raiser. Co je ale nejdůležitěj-
ší, Barker svou novelu
The Hellbound Heart v roce
1987 nejen poskytl ke zfilmo-
vání, ale do podoby filmové-
ho scénáře ji také zadaptoval.
Ve stejný rok pak vtrhla do
kin nyní již legendární a pat-
řičně krvavá jednička.
Následně začala vznikat

předlouhá filmová série kolí-
savé kvality, na jejíž další pří-
růstky již neměl Barker žád-
ný vliv. Z pozice výkonného
producenta dohlížel až na ny-
nější návrat. Už tento samot-
ný fakt vypovídá o tom, že
má být nový Hellraiser víta-

nou změnou k lepšímu.
A o čem novinka vlastně je?
Hlavní hrdinka s retro úče-
sem Riley McKendry nevede
právě vzorný život. Sice se vy-
hrabala ze závislosti na opiá-
tech a alkoholu, ale v podsta-
tě přežívá ze dne na den
v bytě svého ochranitelského
bratra. Ono přežívání často
spočívá ve hlasitém soulože-
ní. Když její novýmilenec Tre-
vor navrhne vylepšení nuzné-
ho rozpočtu okradením
zprvu zdánlivě neznámého
zazobance, zní to jako super
nápad. Podivný hlavolam
ve tvaru kostky, který na-
jdou uzamčený v sejfu, však
udělá Riley ze života doslov-
né peklo. Chce-li přežít a na-
jít svého bratra,musí krvežíz-
nivému zařízení dodávat čers-
tvé maso. A to se jí nechce.

Za vším hledej ženu
Když se řekne Hellraiser,

každý si nejspíš okamžitě vy-
baví pekelného kněze Pinhea-
da v podání Douga Bradley-
ho. Postavička s jehelníčkem
místo hlavy byla ale s přibýva-
jícími díly ze série postupně

vytlačena. Nový Hellraiser je
jiný. V první polovině má vý-
razně pomalejší tempo, ale
protože má dohromady dvě
hodiny a v těch se naopak šla-
pe do pedálů, bude vás přesto
bavit. O závěrečné půlhodin-
ce v sídle Rolanda Voighta
a pointě nemluvě. Odpustíte
mu i fakt, že mají cenobité
problém s procházením dve-
ří.
Nový Hellraiser se od toho

původního značně liší. Změ-
nilo se fungování hlavolamu
a principu „odměny“, již řeši-
tel získává a málokdy úplně
vítá, novou image mají i pe-
kelní cenobité, kteří zahodili
latex a kůži a nyní připomína-
jí skutečně rozřezané a hrůz-
ně modifikované mrtvoly.
A co Pinhead? Toho zde po-
prvé ztvárňuje transgender
herečka Jamie Clayton. Vlast-
ně i všechny ostatní cenobity
hrají oproti starším filmům
výhradně herečky. A víte co?
Vůbec to nevadí. Vlastně to
i dotváří původní ideu o bez-
pohlavnosti těchhle potvor,
o kterou Barkerovi od počát-
ku šlo. FILIP JAROŠEVSKÝ

Stáří. Pro mnoho lidí synony-
mumnemocí, osamění, nemo-
houcnosti nebo chudoby.
„Říká se, že rodné číslo není
diagnóza. Jenže senioři často
uvádí, že jim doktor řekne, ať
se podívají do občanky a nestě-

žují si. Stárnutí ale přece není
nemoc,“ říká socioložka Lucie
Vidovićová, odborná asistent-
ka z katedry sociologie Masa-
rykovy univerzity. Více se do-
čtete v novém vydání týdení-
ku Téma. MET

SOUTĚŽ PRO ČTENÁŘE DENÍKU METRO

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA

Scrabble je hra:

VYHRAJTE
4 ZNAČKOVÉ HRY SCRABBLE

Instrukce k soutěži:
Své odpovědi zasílejte do dnešní půlnoci na adresu vyhraj@metro.cz

ve tvaru JMÉNO, PŘÍJMENÍ, ADRESA, TELEFON,
SPRÁVNÁ ODPOVĚĎ (A nebo B), do předmětu e-mailu uveďte: Scrabble.

4 výherci získají značkovou hru SCRABBLE.
Výherci budou kontaktováni e-mailem do 3 pracovních dnů.

Více informací o pravidlech soutěže a vyzvednutí cen najdete
na www.metro.cz

MOJE MĚSTO, MOJE METRO

a) se slovy
b) s číslicemi

J. Clayton je Pinhead. HULU

inzerce

inzerce

inzerce

Pinhead je žena a ostudu nedělá

Téma. Rodné číslo diagnózou

NEDĚLE 20:15NEDĚLE 20:15
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Po dvanácti letech
od přidělení se Ka-
tar dočkal. Avšak
pachuť zůstává.

Více než milion fanoušků se
chystá do Kataru, kde v nedě-
li začne mistrovství světa
ve fotbale. Šampionát prová-
zejí kontroverze již od chvíle,
kdy byl turnaj před 12 lety
zemi přidělen. Týkají se ne-
jen samotného procesu vol-
by, ale také lidskoprávních
otázek včetně podmínek za-
hraničních dělníků, kteří sta-
věli stadiony, či práv žen a se-
xuálních menšin v této kon-
zervativní muslimské zemi.
Katar dostal pořadatelství

v roce 2010, kdy při hlasová-
ní výkonného výboruMeziná-
rodní fotbalové federace
(FIFA) porazil 14:8 kandidatu-
ru USA. Výsledek byl okamži-
tě kritizován,mimo jiné i pro-
to, že kvůli vysokým teplo-
tám byl turnaj poprvé z léta
přesunut na přelom listopa-
du a prosince. Zároveň se sko-
ro okamžitě objevila obvině-
ní z korupce při volbě. Důka-
zy, jež by vedly až k odebrání
pořadatelství, ale nalezeny
nebyly. Začátkem listopadu
bývalý předseda FIFA Sepp
Blatter v rozhovoru pro švý-
carský deník Tages-Anzeiger

připustil, že zvolení Kataru
pořadatelem mistrovství svě-
ta byla chyba.
Většina dělníků, kteří pra-

covali na stavbách pro MS
v Kataru, pochází ze zahrani-
čí. Na budování sedmi zbrusu
nových stadionů, nových ho-
telů a silnic se podílelo při-
bližně 30 tisíc lidí, zejména
z Bangladéše, Indie, Nepálu
a Filipín. Organizace
na ochranu lidských práv,
jako je Amnesty Internatio-
nal či Human Rights Watch
(HRW), uvádějí, že mnozí
z těchto pracovníků byli vy-
staveni vykořisťování a těž-
kým pracovním podmínkám.
Katar podle organizací sice
zrušil velkou část systému

zvaného kafala vázajícího
pracovníky k zaměstnavate-
lům, ale mnoho dělníků čelí
odvetným opatřením, poku-
sí-li se odejít ze zaměstnání.
Od roku 2010 v Kataru po-

dle britského listu The Guar-
dian zahynulo přes 6500 za-

hraničních dělníků, význam-
nou roli v těchto úmrtích po-
dle listu sehrála práce ve vyso-
kých letních teplotách. Katar
ale tvrdí, že tato statistika je
zavádějící. Podle něj v letech
2014 až 2020 na staveništích
stadionů zahynulo 37 dělní-

ků, přičemž pouze tři úmrtí
souvisela s prací.
Další kontroverze se vážou

k postavení žen a sexuálních
menšin a skutečnosti, že poli-
tické svobody jsou v zemi vel-
mi omezené. Kataru vládne
emír Tamim bin Hamad Sání,
politické strany jsou v zemi
zakázané a právo zakládat od-
bory a stávkovat je výrazně li-
mitované. V zemi nepůsobí
žádné nezávislé organizace
na ochranu lidských práv
a pouze asi deset procent oby-
vatel jsou občané, kteří využí-
vají štědrých dávek, píše
agentura AP. Země se přiklá-
ní k vahhábismu, striktní
doktríně sunnitského islá-
mu. Oblékání tam odráží
muslimské tradice.
Zatímco v pětihvězdičko-

vých hotelech jsou pravidla
uvolněnější, v nákupních cen-
trech a na většině veřejných
prostranství musí mít ženy
i muži zahalená těla od ra-
men až po kolena. Veřejné
projevy vzájemné náklonnos-
ti jsou nežádoucí. Loni v břez-
nu lidskoprávní skupina
HRW vydala zprávu, v níž vy-
zvala Katar, aby reformoval
systém opatrovnictví, jenž
po ženách požaduje, aby k ně-
kterým základním rozhodnu-
tím měly svolení mužského
člena rodiny.
Homosexuální vztahy jsou

v Kataru zakázané a trestné.
Ostrou kritiku v této souvis-
losti necelé dva týdny před za-
hájením šampionátu vyvolal
výrok bývalého katarského
fotbalového reprezentanta
a ambasadoraMS Chálida Sal-
mána, který v rozhovoru se
stanici ZDF označil homose-
xualitu za „duševní poruchu“
a uvedl, že návštěvníci „musí
přijmout naše pravidla“.
Na rozdíl od sousední Saúd-

ské Arábie mohou cizinci
v Kataru pít alkohol. Jeho
konzumace je ale až na něko-
lik výjimek omezena na re-
staurace v luxusních hote-
lech. Návštěvníci MS budou
moci pít ve vyhrazených fa-
nouškovských zónách. ČTK

Gianni Infantino 2x PROFIMEDIA

Moje dm-app
dm.cz

GIVING
FRIDAYFRIDAY

25.11.
Kdo vždy výhodný je, Black Friday nepotřebuje.

5 % obratu v pátek 25.11.
věnujeme na podporu lidí v tíživé sociální situaci.

Nakupte v pátek 25.11. v prodejnách dm,
na online shopu dm.cz nebo v aplikaci Moje dm

a podpořte společně s námi dobrou věc.

#GIVINGISTHENEWBLACK

Maskot La’eeb s pohárem

inzerce

Příměří po dobu MS?

Šéf FIFA Gianni Infantino
vyzval na summitu G20 k mož-
nosti příměří ve válce na
Ukrajině po dobu konání MS.

● Infantino je dál jediný kandi-
dát na prezidenta FIFA, vol-
by se uskuteční v březnu.

Protesty
I když FIFA vyzvala účast-
nické týmy, aby se vyhnuly
protestům a soustředily se
na fotbal, vyslyšena asi ne-
bude. Už v září zveřejnili
Dánové dresy, kde jsou
logo výrobce i tamního sva-
zu vyvedeny v barvě trika,
aby nebyly moc vidět. Dá-
nové upozorní na porušo-
vání lidských práv v Kataru
nejen při výstavbě stadio-
nů. Kapitáni některých cel-
ků mají oblékat pásku v du-
hových barvách na podpo-
ru LGBT+ komunity. PUR LA

N
DS

H
OL

DS
SH

OP
PE

N
.D
K

Vyhraje Argentina

Vývojáři populární sportovní
hry FIFA nechali umělou inte-
ligenci simulovat všechny zá-
pasy MS a předpověděli, že
turnaj vyhraje Argentina.

● Přestože tato predikce nepů-
sobí zrovna důvěryhodně,
vydavatelství Electronic Arts
se zrovna v případě fotbalo-
vého mistrovství světa příliš
nemýlí. Vítěze posledních tří
šampionátů tímto stylem tre-
fili naprosto přesně. Podaří
se jim to i letos? iDNES.cz

Fanoušci

400
Podle ministerstva zahraničí
ČR zakoupili čeští občané
zhruba 400 vstupenek na zá-
pasy mistrovství světa, přesto-
že na turnaji český tým nehra-
je. Mnozí vyrážejí na šampio-
nát individuálně. Pořadatelé
MS a katarské úřady podle
médií zaplatili některé faleš-
né fanoušky, aby vytvářeli at-
mosféru. Někteří také údajně
dostali zaplaceno za propaga-
ci MS na sociálních sítích. MET

FIFA: Pod povrchem

4
Streamovací společnost
Netflix jen několik dní před
startemmistrovství světa
v Kataru uvolnila pro diváky
nový dokument s názvem
FIFA: Pod povrchem. Co všech-
no obnáší organizace mistrov-
ství světa ve fotbale? Tento
dokument o Mezinárodní fot-
balové federaci (FIFA) odkrý-
vá ve čtyřech dílech její po-
hnutou minulost plnou taha-
nic o moc a velké politiky. PUR

Turnaj, který budí kontroverze
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Počasí

Teplotní rekordy: -9,5 °C (1902) 16,2 °C (2015) Bio:

2/6 °C0/4 °C-2/2 °C2/6 °C

PONDĚLÍNEDĚLE

„Zvláštní…
Čím víc to řežu,
tím je to kratší!“

JIRKA ŘEZNÍČEK
Facebook
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NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Start

cíl

DNES

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.55 Úsměvy Jiřího Šaška
a Darka Vostřela

16.35 Polopatě
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 S vůní tradice
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 3 plus 1 s Miroslavem

Donutilem
21.55 Všechnopárty
22.50 Z archivu Sherlocka

Holmese
23.40 Z archivu Sherlocka

Holmese
00.35 AZ-kvíz
01.00 Toulavá kamera
01.30 Objektiv
02.00 Dobré ráno

15.50 Velké stroje zblízka III
16.35 Na houby (9/13)
17.05 Herbář
17.30 Dominikánská republika,

poklad Karibiku
18.25 Na cestě po Maledivách
18.50 Boží dar – příběhy če-

ských potravin (5/9)
19.15 Svědkové času II (2/3)
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Povídka o policajtovi
21.55 Okno z ložnice
23.50 Útok v Salisbury (3/4)
00.35 Útok v Salisbury (4/4)
01.25 Péče o duši (6/9)
01.50 Krvavé peníze: Nacistická

ekonomika

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.25 Na lovu II
18.25 Ulice (4370)

Seriál (ČR, 2022)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Deníček moderního fotra

Romantická komedie (ČR,
2021)

22.30 Šerifové
Akční film (USA, 1998)

01.05 Dr. House VIII (10)
Útěky. Seriál (USA, 2011)

02.05 Dr. House VIII (11)
02.50 Novashopping
03.15 O Popelce
04.40 Novashopping
05.45 Holčička z iglú II

15.50 Policie v akci
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Máme rádi Česko
22.05 Máme rádi Česko
00.00 Jak to bylo, šéfe?
00.30 Policie v akci
01.30 Námořní vyšetřovací

služba X (24)
Ať uděláš cokoli. Krimiseriál
(USA, 2012)

02.30 Rizzoli & Isles: Vraždy na
pitevně VI (3)
Smrtící sklizeň. Krimiseriál
(USA, 2015)

03.25 Komisař Rex VI (10)

06.00 Ranní fresh
09.00 1CHARTED
11.00 Óčko hity
14.30 Top 3 Óčko Chart
14.45 Óčko hity
16.00 Užít Dubaj
16.05 Óčko hity
17.00 Novinky
18.00 Óčko hity

Klipy nonstop
22.00 Amsterdam Dance Event

Vlog ze světového tanečního
eventu

22.05 Party ride
Dance music pro všechny na
páteční mejdan

23.30 Amsterdam Dance Event
23.35 Party ride
1.00 Óčko flirt

Napište svou bublinu

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Jana Květoňová
Jednoznačně Hrátky
s čertem. Ty si nikdy

nenechám ujít.

Anketa

Kterou vánoční pohádku máte nejradši?

Katka Kateřina
Suverénně Tři

oříšky pro Popelku,
už odmala.

@mojemetro

JAK JE DŮLEŽITÉ
JET V GARSONCE
Jistě to také znáte. Už na základce jsme se se spolužáky trum-
fovali ve výběru budoucího povolání. Jeden chtěl být popelá-
řem, druhý kosmonautem a já jsem chtěl řídit kamion! Tako-
vý ten obří, americký, s dlouhým čumákem a nepřeslechnu-
telným klaksonem. Hůůůů hůůůů se čtyřmi dlouhými „ů“. Ur-
čitě si ho dokážete lehce představit. Podobný měl Bud Spen-
cer ve filmu Sudá a lichá. Tato touha mě sice časem opustila,
svůj vztah k náklaďákům amotorům vůbec jsem si ale zacho-
val. Nedávno se mi dokonce podařilo sehnat řidiče, který mě

vzal na daleký výjezd.
A protože u nás v Ráááá-
diu se čtyřmi Á neděláme
malé věci, rovnou jsme na-
plánovali cestu za severní
polární kruh! Panečku, to
byl nápad! Vezl jsem se
v dokonale vybavené kabi-
ně velkého trucku, kde se

můžu v pohodě najíst a vyspat. A to nemluvím o pohodlí
pro dlouhé cestování. Nepřeháním, když takový auťák ozna-
čím za garsonku na kolečkách s ložnicí, obývákem, předsíní,
a dokonce malou kuchyňkou. Sláva mikrovlnám! Řidič sice
těžký chleba má, zato mu o to víc pomáhají technologie a vy-
bavení. Moderní kamioňáci proto nyní vědí, že s takovým ko-
losem nic neuspěchají a navyknou si na zvláštní režim jízdy
s omezenou rychlostí, pravidelnými přestávkami a noclehem
na parkovištích. Takže, dámy a pánové, ať si to vyjasníme. Nej-
krásnější pohled na svět je prý z koňského hřbetu. Ale ten,
kdo neseděl v kamionu, neví, o co přišel. A příště vám prozra-
dím, jak to dopadlo s tím polárním kruhem.

Zdeněk Řezníček
Krakonoš a lyžníci,

to je příběh
jako víno.

Od Šimona France nám do rubriky Hlídač (najdete ji na webu
metro.cz) připutoval parádně šotoušský příspěvek. Díky!
Jsme rádi, když čtenáři náš kreativní žlutý rámeček
využívají. Mohou do něj malovat i psát. Třeba básně či přání
k narozeninám. My pak text zveřejníme. Jak na to, čtěte níže.

Citát

Řidič sice těžký
chleba má, zato mu
o to víc pomáhají
technologie.

Dopisy a vzkazy

Řešení sudoku

ZUŘIVÝ REPORTÉR

ALEŠ RŮŽIČKA
VYSÍLÁ KAŽDÉ VŠEDNÍ RÁNO
NA RÁDIU IMPULS

Zombie, či vrah?
Pondělní Mardošův slou-
pek Strach mi připomněl
něco z doby, kdy jsem byl
na střední škole, tedy na
přelomu 70. a 80. let. Měli
jsme tehdy baráček v Kou-
řimi, kam jsem čas od ča-
su jezdíval na víkend.
A jelikož tam tenkrát bylo
jedno kino, občas jsem se
v sobotu zašel podívat
na nějaký film. Nyní už si
samozřejmě nevzpomenu
na to, co tehdy hráli (neby-
ly to snad náhodou Čelis-
ti?), ale když představení
asi ve 22 hodin skončilo,
vydal jsem se ulicí od kina
k našemu baráčku, který
stál v zastrčené ulici hned
vedle náměstí. Za mnou
nikde nikdo, zato přede
mnou asi tak 50 metrů
kráčela nějaká slečna. Ne-
měl jsem vůbec v úmyslu
ji dohonit, prostě jsem si
jen tak v klidu špacíroval
za ní. Najednou se ohlédla
a pak se dala na zběsilý
úprk. Byl jsem z toho tak
konsternován, že mě
v tom momentě nena-
padlo nic jiného než se za-
stavit a dát se do smíchu.
Slečnu to samozřejmě ne-
zastavilo a okamžitě zmi-
zela za prvním rohem.
A já si od té doby říkám:
Vypadal jsem snad jako
žralok, jako zombie, či
jako sériový vrah?

PETR ŽIŽKA

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Sloupek



Nemovitosti - poptávka

• VÝKUP / výměny / proná-
jem nemovitostí. Notáře hradí-
me. 22 let praxe, ZOOMREALI-
TY, tel.: 776363636265026

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar. Tel.:
739641969.265920

Zdraví - nabídka
• Moderní zubní klinika v cen-
tru Prahy. DENTPRO, Pštrosso-
va 10. Zkušení lékaři, kteří pra-
cují s pojišťovnami ! Přijímá-
me nové pacienty ! Tel.:
221595000266075

Starožitnosti

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 265807

• Sbírám, koupím, zaplatím -
staré sklo, nábytek, porcelán,
hračky,mince, bankovky, odzna-
ky, šperky, bižu, sochy, ván. oz-
doby, obrazy atd. T. 732691777 265985

• Sběratel koupí staré vzdu-
chovky, vzduchové pistole, vo-
jenské a hasičské odznaky.
Tel.: 602343563, email:
alesla@centrum.cz266034

• Koupím hodiny a obrazy v ja-
kémkoliv stavu. Jsem sběratel,
ne překupník. Slušné jednání.
Platím hotově. Tel. 602654613,
alex.kratochvil@volny.cz266118

Práce - nabídka
• Agentura PANCÉŘ s.r.o. při-
jme zaměstnance na pozici do-
zor expozic v rámci celé Prahy
(objekty Národního muzea).
Velmi nadstandartní mzdové
podmínky. Možné DPP. Mož-
né i pro OZP (náborový příspě-
vek). Tel.: 800888042. E-mail:
nabor@pancer.cz265576

• Agentura PANCÉŘ s.r.o. při-
jme zaměstnance na pozici
ostraha v rámci celé Prahy (ob-
jekty Národního muzea). Vel-
mi nadstandartnímzdové pod-
mínky.Možné i pro OZP (nábo-
rový příspěvek). Možné DPP i
HPP. Tel.: 800888042. E-mail:
nabor@pancer.cz265588

• Agentura PANCÉŘ s.r.o. při-
jme zaměstnance na pozici bez-
pečnostní velín v rámci celé Pra-
hy (objekty Národního muzea).
Velmi nadstandartní mzdové
podmínky. Možné i pro OZP
(náborový příspěvek). Možné
DPP i HPP. Tel.: 800888042.
E-mail: nabor@pancer.cz265600

• Agentura PANCÉŘ s.r.o. při-
jme zaměstnance na pozici zá-
sahová jednotka Praha (Národ-
ní muzeum) – mzda 182
Kč/hod. Možné DPP i HPP.
Tel.: 800888042. E-mail:
nabor@pancer.cz265612

• POKLADNÍ za 151-190
Kč/hod, zaškolení, směny si
volíte sami-online rezervace,
Praha a okolí, zálohy druhý
den. Tel.: 222534534,
www.creditczech.cz265629

• Nabízíme 150-190 Kč/hod
za noční vybalování zboží, ON-
LINE REZERVACE směn, zálo-
hy, prodejny v Praze a okolí.
Více na tel: 222534534265650

• Brigáda pro všechny - denní
DOPLŇOVÁNÍ ZBOŽÍ za
150-175 Kč/hod, směny dle Va-
šich možností, denní zálohy.
Tel: 222534534,
www.creditczech.cz265670

• Přivýdělek v týdnu nebo na
víkendy - pultový prodej lahů-
dek, 162 - 165 Kč/hod, ONLINE
REZERVACE, zálohy druhý
den. Tel.: 222534534265690

• Brigáda za 162 Kč/hod - do-
pek pečiva, i BEZ PRAXE - za-
školíme, zálohy, prodejny po
celé Praze, s nástupem ihned.
Více na tel: 222534534265710

• Hanzel Security hledá stráž-
né pro administrativní budovy
a bytové domy po celé Praze.
Mzda od 100 - 150 Kč/hod. dle
náročnosti objektu a potřeb-
ných znalostí. Požadujeme
min. základní znalosti na PC.
Čistý RT, zdravotní způsobi-
lost a reprezentativní vystupo-
vání. Pro více info. volejte:
774722557265971

• Přijmu zámečníka pro opra-
vy nerezových výrobků. Sváře-
ní metodou TIG. Tel
602686911.266014

• CENTRA přijme údržbáře s
vyhláškou 50/6. Nástup mož-
ný ihned. Pracoviště Praha. Vo-
lejte 724872341266080

• Učitele/ku Tv – Z - Inf pro 2.
stupeň ZŠ (zástup za dlouho-
době nemocného na plný
nebo částečný úvazek) s nástu-
pem nejlépe ihned hledá Fa-
kultní ZŠ a MŠ v Praze 8-Ďábli-
cích (v dosahu Metro C-Ládví).
Rádi přivítáme i zájemce z řad
studentů. Nabízíme pracovní
prostředí s příznivou atmosfé-
rou a podporou pedagogické
tvořivosti. Nevylučujememož-
nost osobní domluvy variant a
dohod stran velikosti úvazku a
rozvrhu hodin. Zájemci se mo-
hou hlásit u ředitele školy (Jo-
sef Buchal) nebo jeho zástup-
ce (David Pařík) prostřednic-
tvím e-mailu

• reditel@skoladablice.cz
nebo telefonicky 601214821,
případně 601214824. 266098

• Vydělávejte 30.000 Kč čisté-
ho u bezpečnostní služby.
Ostraha objektů v Praze a oko-
lí. Týdenní zálohy. Info
724596648, 800100286. 266140

Byty - poptávka

• Koupím BYT, nemovitost.
Nabízímmožnost dožití senio-
rů zdarma. Slušné jednání,
právní servis. Děkuji J. Jurdo-
vá. Kontakt: 725805115265223

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar. Tel.:
739641969.265893

Auto-moto - poptávka
• Koupím jakékoliv vozidlo (i
veterána). Platím ihned. Tel.:
603328155.265844

• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990. Tel.
734843403265369

Pronájmy - poptávka
• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému proná-
jmu v Praze, právní servis zajiš-
těn. Tel: 274784428 265262

• Laborant hledá pronájem
bytu v Praze s cenou max do
20 tis u dobréMHD. Dlouhodo-
bě, centrum do 30 minut. Dě-
kuji. RK nevolat. T: 777640390
265464

Finance - nabídka

Nemovitosti - nabídka

Počítače - nabídka

Knihy a časopisy

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme
hotově á
2000,- Kč
za jednu

banánovou
krabici knih.

Než prodáte
své knihy,
porovnejte
CENOVOU
NABÍDKU!

Telefon:
773 537 401

KNIHY!
Koupím
knihy
novější
i starší +
starožitný
a retro
nábytek
do stylové
čítárny

- křesla, židle,
stolky, lampy,

obrazy,
knihovny aj.

T. 603 478873

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

Přijedeme rádi kamkoliv
v Čechách i na Moravě.

Návštěvy u Nás až po tel. domluvě.
Likvidujeme též celé pozůstalosti.

Tel.: 602 229 348
sberatelskykabinet@post.cz

SBĚRATELSKÝ KABINET
Michelská 12A, Praha 4, Michle

VYKOUPÍ IHNED ZA HOTOVÉ
odznaky, známky a staré pohledni-
ce, staré gramofon. desky, veškeré staré
mince, kapesní, náramkové hodinky,
i nejdoucí, všech značek (i PRIM), sta-
rou bižuterii, český granát, nábytek do
r. 1975. Šavle, bodáky a uniformy, rádia
a tranzistory, vánoční ozdoby, formič-
ky na vánoční cukroví, betlémy, hous-
le a hudební nástroje. Kufry, textilie,
veškeré nádobí, šicí a psací stroje, ob-
razy a gra a, lampy a lustry, hmoždíře,
žehličky, konvice, lavory a umyvadla,
sklo a porcelán, paroží, fotoaparáty,
staré nářadí, malířské válečky, příbory,
kabelky, kufry a staré uhláky. Staré
rybářské potřeby (pruty, navijáky,
podběráky,). Papírové peníze – v pod-
statě vše co přijde pod ruku. Bereme
opravdu téměř vše.

Staňte se dárcem
krevní plazmy
700 Kč*
za každý
odběr

- Pomůžete zachránit lidské životy
- Máte pravidelnou kontrolu
zdravotního stavu
- Občerstvení zdarma a zajímavé dárky

Metro Hradčanská

www.unicaplasma.cz
Tel.: 733 474 770

*dle § 32 ods. 2 zákona č. 373/2011 Sb.

1400 Kč *
měsíčně

18 200 Kč *
za rok➡ ➡

8 1600 20 800

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Fotbalové mistrov-
ství světa v Kataru
začne už v neděli.

Největším favoritem 22. svě-
tového šampionátu je podle
sázkových kanceláří Brazílie.
Turnaj otevře utkání domácí-
ho Kataru s Ekvádorem. Kvůli
letním extrémním teplotám
se místo obvyklého června
a července závěrečný turnaj
poprvé v historii odehraje až
v listopadu a prosinci, což na-
ruší program většiny klubo-
vých soutěží. Na předchozích
čtyřech šampionátech pokaž-
dé zvítězil evropský tým, na-
posledy Francie. „Obhájit zla-
to bude hodně složité. Vyhrát
poprvé je mimořádně těžké,
ale udržet se na nejvyšší úrov-
ni je mnohem těžší,“ upozor-
nil kouč francouzské repre-
zentace Didier Deschamps.
Hvězdní kapitáni Lionel

Messi a Cristiano Ronaldo
mají pravděpodobně posled-
ní šanci vybojovat s Argenti-
nou, respektive s Portugal-
skem zlaté medaile. Hlavní

zbraní Brazilců v Kataru má
být Neymar. Messiho spolu-
hráč z Paris St. Germain vy-
hrál s „kanárky“ olympijský
turnaj v roce 2016, ale na vel-
ký mezinárodní úspěch čeká.
Na první zlato od roku

1966 myslí Angličané, kteří
prohráli v loňském finálemis-
trovství Evropy.
Mezi světovou elitou podru-

hé za sebou chybějí evropští
šampioni z Itálie, kvalifikací
neprošly ani Egypt, Nigérie či
Kolumbie. Na turnaji tak bu-
dou chybět mnohé hvězdy –
Egypťan Mohamed Salah či
Nor Erling Haaland. Zranění
jsou třeba Francouzi Paul Pog-

ba nebo N’Golo Kanté i Sene-
galec Sadio Mané. Mimo no-
minaci je Brazilec Firmino.
Premiérové MS na Arab-

ském poloostrově bude suve-
rénně nejdražším turnajem
v dějinách, celkové náklady
překročily 200 miliard ame-
rických dolarů. Hrát se bude
na osmi stadionech. Kromě
Chúru leží všechny ostatní
arény v Dauhá či blízkémoko-
lí. Na rozdíl od předchozích
turnajů proto týmy zůstanou
po celou dobu šampionátu ve
stejném hotelu a budou mít
stejné tréninkové zázemí. Le-
tošní mistrovství světa, které
vyvrcholí 18. prosince v Lusai-

lu v den katarského národní-
ho svátku, se bude naposledy
hrát s 32 účastníky. Na příš-
tím šampionátu v roce 2026
jich už bude 48. PUR a ČTK

Lusail Iconic Stadiummá kapacitu 80 tisíc lidí. PROFIMEDIA

Krátce

Bez Schumachera
Syn sedminásobného
mistra světa Michaela
Schumachera Mick kon-
čí ve formuli 1. Třiadva-
cetiletého pilota ve stáji
Haas od příští sezony na-
hradí jiný Němec – Nico
Hülkenberg.

Sestry na Dakaru
Dvě buginy Can-Am na-
sadí do blížící se Rallye
Dakar tým Buggyra
ZM Racing. Premiéra
na slavné soutěži čeká
osmnáctileté Aliyyah
a Yasmeen Kolocovy, kte-
ré se představí v katego-
rii lehkých prototypů.
Členem týmu bude jako
mentor Josef Macháček.

Gorškov zemřel
Bývalý ruský krasobrus-
lař Alexandr Gorškov,
jenž se v roce 1976 stal
spolu s Ljudmilou Pacho-
movovou prvním olym-
pijským vítězem v tan-
cích na ledě, v 76 letech
náhle zemřel. ČTK

Kde MS sledovat?

O přenosy z fotbalového svě-
tového šampionátu se podělí
Česká televize a Nova.

● Česká televize v rámci úspor
přeprodala část vysílacích
práv Nově. Ze 64 zápasů
bude polovina jen na České
televizi a 18 na Nově. Dal-
ších 14 zápasů budou vysílat
obě televizní skupiny. Všech-
ny duely budou dostupné
na volně šířených nezpoplat-
něných stanicích. Konkrétně
půjde o ČT Sport, hlavní ka-
nál Nova a Nova Action.

● Zahajovací zápas tuto neděli
a také finále 18. prosince bu-
dou obě televize vysílat záro-
veň. Nova Action bude kaž-
dý večer vysílat magazín Ka-
tar 2022. Česká televize chys-
tá Sumář dne. PUR

Devítka prvoligových fotbalo-
vých klubů si po nezvykle brz-
kém konci podzimní části se-
zony zahraje v příštích dnech
Tipsport ligu. Přípravný tur-
naj se vzhledem k dlouhé
pauze způsobené mistrov-
stvím světa v Kataru, kam čes-
ká reprezentace nepostoupi-
la, uskuteční netradičně už
na přelomu listopadu a pro-
since místo obvyklého ledno-
vého termínu. Největší české
kluby v čele s obhájcem titu-
lu a lídrem ligové tabulky Plz-
ní naopak budou po nároč-
ném podzimu spíše odpočí-
vat. Hráče devíti z 16 ligo-
vých klubů čekají souběžně
se šampionátem v Kataru zá-

pasy v Tipsport lize. Každý ce-
lek odehraje tři utkání v jed-
né z pěti čtyřčlenných sku-
pin. V pořadí 26. ročníku tra-
dičního přípravného turnaje
se zúčastní 20 mužstev.
Domácí nejvyšší soutěž bu-

dou zastupovat Mladá Bole-
slav a Hradec Králové ve sku-
pině A, Bohemians Praha
1905 a Liberec v „béčku“, Par-
dubice a Teplice ve skupině C,
Olomouc v „déčku“ a Brno se
Zlínem ve skupině E. Pro-
gram otevře dnešní utkání
mezi Olomoucí a Zlatými Mo-
ravci v Lanžhotě. Tipsport
liga vyvrcholí 10. prosince,
celkový vítěz vzejde z jedné
společné tabulky. ČTK

Zlín v poháru končí, Brno spasil Řezníček
Fotbalisté Zlína včera v osmifinále domácího poháru nečekaně prohráli s druholigovým
Vyškovem 0:1 a v této sezoně MOL Cupu se stali čtvrtým vyřazeným týmem z nejvyšší sou-
těže. Hosté rozhodli o překvapivém vítězství v 85. minutě, když se prosadil Alexis
Alégué, a po Jablonci postoupili přes druhého ligového soupeře. Zlínu nevyšel zápas pod
vedením dočasných trenérů Víta Vrtělky s Petrem Jiráčkem, kteří nahradili v pondělí od-
volaného Jana Jelínka. Z týmů z nejvyšší soutěže už vedle „ševců“ a Jablonce opustily do-
mácí pohár také Pardubice a mistrovská Plzeň, která ve 3. kole nečekaně prohrála 2:3
v Hlučíně. V druhém včerejším osmifinále Brno v oslabení dvěma brankami Jakuba Řez-
níčka (na snímku vlevo) otočilo zápas v Teplicích a zvítězilo 3:2 po prodloužení. MOL Cup
netradičně uzavírá podzim na domácí scéně. Ligová soutěž před zimní pauzou skončila
už o uplynulém víkendu kvůli nadcházejícímu mistrovství světa v Kataru, kam česká re-
prezentace nepostoupila. Další osmifinálové duely poháru se odehrají v těchto dnech.
Slavia, Sparta a Ostrava odmítly kvůli MOL Cupu uvolnit hráče do reprezentací. ČTK

ČT
K

Dostanou vyšší odměny

5
Tenisty v nadcházející sezoně
čeká navýšení finančních od-
měn o rekordních 37,5 milio-
nu dolarů. Celkem si na ATP
Tour i challengerech v roce
2023 rozdělí 217,9 milionu do-
larů, což je asi pět miliard ko-
run. Nová sezona odstartuje
29. prosince prvním ročníkem
United Cupu v Austrálii. ČTK

Poprvé se hraje v zimě

Předseda slaví

60
Zítra oslaví jubileum předse-
da Fotbalové asociace České
republiky (FAČR) Petr Fousek.
Zkušený funkcionář dříve pů-
sobil jako generální sekretář
Českomoravského fotbalové-
ho svazu, později FAČR i v or-
gánech UEFA a FIFA. V letech
1990–2001 byl předsedou čes-
kého Svazu futsalu. MET

Tipsport liga. Dost
týmů pokračuje



Více se dozvíš
na smarty.cz

Snižte své

výdaje za topení:

37 % úspor za energie*
* Zdroj: interní studie, průměrné úspory energie majitelů chytrých termostatů Netatmo v Evropě od listopadu 2014 do března 2015 ve srovnání
s instalacemi používajícími neprogramovatelné termostaty. Úspory podle zemí: Belgie: 37 %, Francie: 31 %, Německo: 37 %, Itálie: 39 %,
Španělsko: 42 %, Velká Británie: 35 %.

MOŽNOST VRÁCENÍ
AŽ PO TOPNÉ SEZONĚ!

Využijte možnost vrácení
až po 180 dnech s podmínkou

100 dní používání.


